النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

16 تشرين أول (أكتوبر) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية





■ خالد حنفي: تعزيز نموذج الأعمال والاهتمام بالقيمة المضافة للمنتج يحقق الأمن الغذائي في السودان والعالم العربي

أكّد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال اجتماع عقدته المنظمة العربية للتنمية الزراعية بتاريخ 12 أكتوبر في مقر اتحاد الغرف العربية في بيروت، لمناقشة آليات إنفاذ مبادرة الجامعة العربية بدعم الموسم الزراعي في السودان، أنّ "انعقاد الاجتماع في بيروت، يؤكّد أنّ لبنان ما زال حاضنة العرب والقضايا العربية"، معتبرا أنّ "استضافة اتحاد الغرف العربية للاجتماع، يؤكّد على الدور الذي يلعبه منذ تأسيسه على صعيد احتضان المبادرات والقضايا التنموية العربية"،

شارك في الاجتماع حضوريا عدد من وزراء الزراعة العرب على رأسهم وزير الزراعة في الجمهورية اللبنانية عباس الحاج حسن، وعدد من ممثلي المنظمات والصناديق والهيئات العربية، والمستثمرين السودانيين والعرب. وعبر تقنية "زووم" شارك وزير الزراعة السوداني، ومحافظ مشروع الجزيرة. ومن مكتب المنظمة العربية للتنمية الزراعية بالقاهرة شارك عدد من رجال الأعمال السودانيين، كما شارك عدد آخر من رجال الأعمال الرووم.

ورأى أمين عام الاتحاد، أنّه "إذا انتعش السودان زراعيّا، فإنّ ذلك من شأنه حل ومعالجة قضايا الأمن الغذائي العربي، لما يختزنه السودان من مقدّرات هائلة، سواء من ناحية الأراضي الشاسعة الصالحة للزراعة أو من ناحية الثروة الحيوانية الكبيرة التي يمتلكها، مما يستدعي دعم السودان الذي يعتبر سلّة الغذاء العربي". وأكّد أنّه "آن الأوان من أجل فتح الأبواب أمام القطاع الخاص العربي، الذي يعتبر المساهم الأكبر على صعيد التوظيف وخلق فرص العمل، أو على صعيد المساهمة في الناتج المحلّي الإجمالي"، لافتا إلى أنّه "هناك طاقات عربيّة مجمّعة تستطيع إحداث التغيير المنشود".

وقال: "يجب استغلال الموارد الزراعية بشكل أكبر، كما يجب استخدام الفاعلية وتأمين المصلحة العامة، إلى جانب استخدام التكنولوجيا الحديثة سواء في الري أو في الزراعة".

وشدد عل "وجوب اتباع نموذج الأعمال الذي يحقر المنتجين، ويعزز واقع سلاسل الإمداد بين البلدان العربية، وصولا إلى المستهاك"، معتبرا أنه "اقد تم في السابق إهمال نموذج الأعمال، وهذا ما يستدعي اليوم إعطاء دور أكبر للقطاع الخاص العربي من خلال مواءمة مصلحة المزارع في مجتمعه وصولا إلى التشبيك بين المزارعين في باقي المنطقة العربية".

ونوّه إلى أنّ "الاهتمام بالقيمة المضافة للمنتج، سوف يؤدي إلى الارتقاء بأصناف المنتج العربي، مما يعزّز من قدرة المنتجات العربية التنافسية بالمقارنة مع باقي المنتجات من بلدان العالم، ويساهم في ذات الوقت في تعزيز واقع الأمن الغذائي العربي".

وأشار في مستهل الاجتماع البروفسير ابراهيم الدخيري إلى أن الهدف من الاجتماع التأسيس لأليات الدعم الطارئ للموسم الزراعي في السودان عبر المنح أو القروض التفصيلية أو الزراعة التعاقدية أو التبادل السلعي أو اي صيغ اخرى يتفق عليها.

أما وزير الزراعة السوداتي ابو بكر عمر البشرى فأشار إلى أنه تم في الموسم الصيفي زراعة 36 مليون فدان، وقد تم التركيز على محصولات الأمن الغذائي الذرة والدخن، ووصلت المزروعات الان مرحلة الحصاد. وأضاف أن البنك الزراعي كجهة متخصصة أفادت أن احتياجات الدعم الطارئ للحصاد من مواد بترولية وخيش وخلافه هي في حدود 35 مليار جنيه سوداني تعادل حوالي 40 مليون دولار. بينما احتياجات الموسم الشتوي من مواد بترولية وبذور محسنة وأسمدة بنوعيها وعمليات التحضير والحصاد هي في حدود 315 مليار جنيه سوداني تعادل 600 مليون دولار. وأشار إلى أن وزارة المالية والبنك الزراعي على استعداد لتوفير الضمانات للجهات الممولة.

وألقى زكريا حمود كلمة اتحاد المصارف العربية، نيابة عن أمين الاتحاد وسام فتوح، فاعتبر أن "الاستثمار في ثروات السودان الزراعة، لا يشكّل البوابة الحقيقية لنهوض السودان فحسب، بل البوابة الكبرى نحو تحقيق الأمن الغذائي العربي، حيث أنّ اليوم هذا الأمن الغذائي مهدد بسبب الأوضاع والظروف التي يمرّ بها السودان، وكذلك بسبب التطورات العالمية والحرب الروسية – الأوكرانية وتعطّل سلاسل الإمداد".

وطالب بوضع خُطة استجابة طارئة من أجل دعم السودان لإنقاذ الموسم الزراعي وإبعاد خطر الجوع عن السودانيين، مؤكدا على أنّ "اتحاد المصارف العربية يضل كل إمكاناته في سبيل تنفيذ الخطة الطارئة لدعم السودان"، لافتا إلى "وجوب تحييد القطاع المصرفي السوداني عن الصراع الدائر في السودان، من أجل التنسيق معه للتعجيل في تنفيذ الخطة الطارئة".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi: Strengthening the Business Model and Paying Attention to the Added Value of the Product Achieves Food Security in Sudan and the Arab World

Dr. Khaled Hanafi, during a meeting held by the Arab Organization for Agricultural Development on October 12 at the headquarters of the Union of Arab Chambers in Beirut, to discuss mechanisms for implementing the Arab League's initiative to support the agricultural season in Sudan, confirmed that "holding the meeting in Beirut confirms that Lebanon is still an incubator for Arabs and Arab issues," considering that "hosting the meeting by the Union of Arab Chambers confirms the role it has played since its founding in terms of embracing Arab development initiatives and issues.' A number of Arab agricultural ministers participated in the meeting, led by the Minister of Agriculture of the Lebanese Republic, Abbas Al-Haj Hassan, and a number of representatives of Arab organizations, funds and bodies, and Sudanese and Arab investors. Via Zoom technology, the Sudanese Minister of Agriculture and the Governor of the Al-Jazeera Project participated. From the office of the Arab Organization for Agricultural Development in Cairo, a number of Sudanese businessmen participated, and a number of other businessmen participated via Zoom technology. The Secretary-General of the Union believed that "if Sudan recovers agriculturally, this would solve and address the issues of Arab food security, because of the enormous capabilities that Sudan has, whether in terms of vast arable lands or in terms of the large livestock that it possesses, which requires Sudan's support, which is considered the Arab food basket." He stressed that "the time has come to open the doors to the Arab private sector, which is considered the largest contributor in terms of employment and job creation, or in terms of

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers,

out that "there are combined Arab energies that can bring about the desired change." He said: "Agricultural resources must be exploited more, efficiency must be used and public interest must be secured, in addition to the use of modern technology,

contribution to the gross domestic product," pointing

whether in irrigation or agriculture."

He stressed "the necessity of following a business model that stimulates producers and enhances the reality of supply chains between Arab countries, all the way to the consumer." He considered that "the business model was neglected in the past, and this today calls for giving a greater role to the Arab private sector by harmonizing the interest of the farmer in his community, leading to networking among farmers in the rest of the Arab region."

He noted, "Paying attention to the added value of

the product will lead to improving the types of Arab products, which will enhance the competitiveness of Arab products compared to other products from countries of the world, and at the same time contribute to enhancing the reality of Arab food security."

At the beginning of the meeting, Professor Ibrahim Al-Dakhiri indicated that the aim of the meeting is to establish emergency support mechanisms for the agricultural season in Sudan through grants, detailed loans, contract farming, commodity exchange, or any

other agreed-upon formulas.

As for the Sudanese Minister of Agriculture, Abu Bakr Omar Al-Bushra, he indicated that during the summer season, 36 million acres were planted, and the focus was on food security crops, corn and millet, and the crops have now reached the harvest stage. He added that the Agricultural Bank, as a specialized body, reported that the needs for emergency support for the harvest, including petroleum materials, burlap, etc., are in the range of 35 billion Sudanese pounds, equivalent to about 40 million dollars. While the winter season's needs for petroleum materials, improved seeds, fertilizers of both types, preparation, and harvesting processes are in the range of 315 billion Sudanese pounds, equivalent to 360 million dollars. He pointed out that the Ministry of Finance and the Agricultural Bank are ready to provide guarantees to financing parties.

Zakaria Hammoud delivered a speech at the Union of Arab Banks, on behalf of the Union's Secretary, Wissam Fattouh, in which he considered that "investing in Sudan's agricultural wealth does not only constitute the true gateway to Sudan's advancement but rather the greatest gateway towards achieving Arab food security. Today, this food security is threatened by the conditions and circumstances that Sudan is going through, as well as by global developments, the Russian-Ukrainian war,

and the disruption of supply chains."

He called for developing an emergency response plan to support Sudan to save the agricultural season and remove the danger of hunger from the Sudanese, stressing that "the Union of Arab Banks is using all its capabilities to implement the emergency plan to support Sudan." Pointing out that "the Sudanese banking sector must be neutralized from the ongoing conflict in Sudan, in order to coordinate with it to accelerate the implementation of the emergency plan."

Source (Union of Arab Chambers)